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Referat 

1. Meddelelser 

- Fra formanden/studieleder for cand.merc. 

- Fra studieleder for HA/BSc/Soc. 

- Fra studieleder for cand.merc.aud. 

- Fra studenterrepræsentanterne 

 

2. Orientering om handleplaner 

Bilag 2.1 Handleplan_HA_CM_2022 

Bilag 2.2 Handleplan_CMA_2022 

Bilag 2.3 Handleplan_Soc_2022 

 

3. Orientering om rusarrangement og studiestart på uddannelserne 

 

4. Optagelsestal (bachelor/kandidat)  

Bilag 4.1 Optagelse 2022 BSS bachelor 

Bilag 4.2 Optagelse 2022 BSS kandidat 

 

5. Aggregerede kursusevalueringer F22  

Bilag 5.1 Sagsfremstilling kursusevalueringer 

Bilag 5.2 Kursusevaluering F22 HA/Bsc 

Bilag 5.3 Kursusevaluering F22 cand. merc.  

Bilag 5.4 Kursusevaluering F22 cand. merc. aud.  

Bilag 5.5 Kursusevaluering F22 Summer University HA 

Bilag 5.6 Kursusevaluering F22 Summer University cand. merc. 

 

6. Orientering om opdatering af retningslinjer for eksamenssnyd 

Bilag 6.1 Sagsfremstilling vedr.  retningslinjer for håndtering af eksamenssnyd 

Bilag 6.2 Retningslinjer 

Bilag 6.3 Gennemgang af ændringer og præciseringer i retningslinjer 

Bilag 6.4 Kommunikationsstrategi 

 

7. Danmarks studieundersøgelse 2021 

Bilag 7.1 Sagsfremstilling Danmarks studieundersøgelse 2021 
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8. Kvalitetssikring 

 

9. Eventuelt 

 

 

Til stede: 

Studienævnsmedlemmer 

Lektor Lars Esbjerg, formand og studieleder for cand.merc., Institut for Virksomhedsle-

delse (MGMT) 

Lektor Mogens Dilling-Hansen, studieleder for HA/BSc/Soc, Institut for Økonomi 

(ECON) 

Lektor Malene Kallestrup-Lamb, (ECON) 

Lektor Inger Mørch Hauge, Institut for Forretningsudvikling og Teknologi (BTECH) 

Professor Inge Langhave, Juridisk Institut (JURA) 

Lektor Christian Waldstrøm (MGMT) 

Studenterrepræsentant og næstformand Amalie Palme 

Studenterrepræsentant Zhijian He 

Studenterrepræsentant Heidi Vestergaard Sommer Hansen 

Studenterrepræsentant (observatør) Natascha Svarre Jacobsen 

 

Observatører 

Professor Frank Thinggaard, studieleder for cand.merc.aud., ECON 

Studieadministrator Didde Mølgaard Nielsen, ECON 

Studie- og trivselsvejleder Nikoline Ohnemus Christensen, BSS Studier 

 

Sekretariatsbetjening 

Uddannelsesrådgiver Jesper Bennedsen Hansen, BSS Studier 

Uddannelsesrådgiver Pernille Hjorth Nielsen, BSS Studier 

Uddannelsesrådgiver Lene Merete Pedersen, BSS Studier 

 

Afbud: 

Studieadministrator Annia Hoffmeyer, ECON 

Lektor Eliane Choquette, MGMT 

Lektor Carsten Willemoes Jørgensen, studieleder for HA (jur.)/cand.merc.(jur.), (JURA) 

Studenterrepræsentant (observatør) Michael Søvsø 
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1. Meddelelser 

 

Fra formanden/studieleder for cand.merc. 

Lars Esbjergs lagde ud med at meddele, at Aarhus Universitets økonomi desværre ikke 

har det godt. Der er netop meldt et kvalificeret ansættelsesstop ud fra den øverste ledelse, 

hvilket lokalt kan give udfordringer ift. at få dækket undervisningen. Så der skal, som så 

mange andre steder i samfundet, spares på elregningen og tænkes over udgifterne.  

 

Fra studieleder for HA/Bsc/Soc. 

Mogens Dilling-Hansen ville komme med nyt i forbindelse med senere punkter.  

 

Fra studieleder for cand.merc.aud. 

Frank Thinggaard kunne oplyse, at man på cand.merc.aud. allerede er stødt på problemer 

med ansættelsesstoppet, da én ekstern underviser skal erstattes med en anden. Det er 

omkostningsneutralt, men det kræver stadig en del arbejde at få godkendt.  

 

Fra studenterrepræsentanterne 

Næstformand Amalie Palme informerede om, at man i forbindelse med rekrutteringsar-

bejdet til studienævnet har fået en stand i S-bygningen til Kandidat Åbent Hus-arrange-

mentet d. 3.10. kl. 10-14  

 

Der kommer desuden til at køre en kampagne med Flush-ads i løbet af efteråret.  

 

2. Orientering om handleplaner 

 

Handleplanerne blev færdiggjorte lige inden sommerferien. Studienævnet havde inden 

mødet fået udleveret handleplanerne (bilag 2.1, bilag 2.2 og bilag 2.3). Studienævnsfor-

manden introducerede kort handleplanerne og gav der på ordet til de respektive studiele-

dere.  

 

Studieleder Mogens Dilling-Hansen fortalte om planerne for arbejdet på HA/BSc. med 

holddannelser, som bla. vil inddrage Unihelper, studievejledningen på BSS samt CED og 

vil tilgodese både studerende i Aarhus og i Herning.  

 

For cand. merc. supplerede Lars Esbjerg med punkter, hvor man vil dykke ned og se nær-

mere på karaktergennemsnit på linjerne, studieintensitet samt feedback. Derudover er 

der et punkt omkring evaluering af den nye optagelsesmodel på cand.merc., som der alle-

rede er taget delvist hul på. Det vil der komme mere om på senere studienævnsmøder.  

 

På cand.merc.aud. fremlagde studieleder Frank Thinggaard handleplanen, hvor der er 

udfordringer med studieintensitet, da de studerende har meget arbejde. Derudover tegner 

der sig et problem med et ”generationsskifte”, idet der i tide skal sørges for at rekruttere 

til forsknings/undervisningsområderne, inden de nuværende kræfter går på pension. 
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Dette fører over i punktet over at få øget informationen om muligheden for at læse en 

ph.d.  

 

Den sidste handleplan er for soc-uddannelsen, hvor der løbende skal holdes opsyn med 

frafaldet samt arbejdes med en skarpere profil for den nye linje for Business Psychology 

Derudover skal der arbejdes på at øge kendskabet til soc-uddannelsen blandt vejlederne. 

 

3. Orientering om rusarrangement og studiestart på uddannelserne 

 

Mogens Dilling-Hansen lagde ud med at fortælle studienævnet om sit positive indtryk af 

den netop overståede studiestart. I Aarhus har der tidligere år været tilbagevendende pro-

blemstillinger med klager over støj, bl.a. i Botanisk Have, men det ser ud til at have fundet 

et fornuftigt leje. Der havde været fælles fest i Aarhus om onsdagen.  

 

Inger Mørch Hauge fortalte, at man i Herning også havde haft en god studiestart med en 

blanding af faglige og sociale arrangementer med opbakning fra de studerende og god 

stemning.  

 

Mogens supplerede med, at man i år havde haft et særligt arrangement for tilvalgsstude-

rende om onsdagen. Natascha Svarre Jacobsen, der deltog i studienævnsmødet som ny 

observatør, havde selv oplevet det og bekræftede, at det havde været et godt arrangement. 

Men der var plads til forbedringer, idet det ikke var blevet kommunikeret tydeligt nok ud 

til de studerende, at de godt måtte komme med til festen om aftenen. Derudover måtte 

arrangementet godt vare længere tid, så det kunne man overveje til næste år. Amalie 

Palme var enig og supplerede med, at hun var glad for, at cand.soc. havde fået sit eget rus-

arrangement.  

 

Lars Esbjerg fortalte om studiestarten på cand.merc., som også var gået godt. Amalie 

Palme var instruktor, og hendes oplevelser var de samme. Programmet var godt, og hun 

var positivt overrasket, idet hendes opfattelse var, at mange instruktorer ikke bare synes, 

at det skulle være fest og farver men også have et fagligt indhold, så det stemte meget godt 

overens med holdningen i Studienævnet.  

 

Natascha Svarre Jacobsen, som er bestyrelsesformand i SAF, tilbød at komme med input 

fra SAF til SL. Hun vil sende dette til Lars Esbjerg og Mogens Dilling-Hansen, som sam-

men med Carsten Willemoes fra Juridisk Institut planlægger at holde et evalueringsmøde 

med SL. 

 

4. Optagelsestal (bachelor/kandidat) 

 

HA/BSc. 

Studieleder Mogens Dilling-Hansen fremlagde status på sommerens optag i henholdsvis 

Herning og Aarhus.  
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Herning: Det endelige resultat var ganske fint og samlet set sammenligneligt med sidste 

år. Der ses en stigning på Bc. ift ansøgertal og i faktiske antal studerende, mens der der-

imod ses et fald på den almene HA. På Bsc. ser man et mønster, hvor det især er de inter-

nationale ansøgere, som takker nej til en studieplads.  Mogens har fået trukket statistik på 

dem, som viser at de i langt højere grad, end de danske takker nej, hvilket fører til ledige 

pladser.  

 

Der blev udbudt 90 pladser men tilbudt 91 pladser (inkl. standby) til studerende. Det be-

tød, at man ikke havde ledige pladser, og derfor ikke kunne åbne i runde 2, selvom man 

vidste, at en del ansøgere typisk ender med at takke nej til en studieplads. Det endte såle-

des med 63 studerende, og det var noget uheldigt, da man gerne ville have haft flere stu-

derende ind.  

 

Aarhus: Der har været et sammenligneligt ansøgertal i Aarhus ift. sidste år. Man har dog 

en lignende udfordring med en høj procentdel af internationale ansøgere, som ender med 

at takke nej til en tilbudt studieplads. Adgangskvotienten ligger nu højere på Bsc. end på 

HA, og derfor vil man næste år skrue lidt op på antal pladser på Bsc. og ned på antal plad-

ser på HA for at få udlignet adgangskvotienterne.  

 

BA Soc. 

Der ses et ganske pænt optag, som ligger i tråd med forrige år og en ”nej-tak” andel, som 

også er sammenlignelig med forrige år. Optaget giver derfor ikke anledning til særlige be-

mærkninger.  

 

Cand. merc.  

Studieleder Lars Esbjerg fortalte studienævnet om status på sommerens optag. Der ses et 

fald i antal ansøgere fra 3600 til 3100. Der er ikke blevet optaget flere internationale stu-

derende i år, selvom der er ændret i adgangskravene.  

 

Der har været en udfordring med International Business Development-linjen i Herning. 

Det viste sig, at der kun var 4 studerende, som havde takket ja til en plads på linjen og i 

samarbejde med instituttet blev det besluttet at kontakte de studerende. De studerende 

valgte at takke ja til et tilbud om en plads på en af de øvrige cand.merc. linjer.  

 

Relativt mange ansøgere har valgt at takke nej til en tilbudt studieplads i år. Det kan må-

ske skyldes, at verden er åbnet op igen efter Covid, eller måske fordi man pga. den nye op-

tagelsesmodel ikke har kunnet givet internationale ansøgere svar løbende.  

 

Studieleder på cand.merc.aud. Frank Thinggaard sluttede af med en status på uddannel-

sens optag.  Der ses en tilbagegang på 10%. På SDU og CBS har de fremgang, mens AAU 

har en lille tilbagegang, så nu er AU reelt blevet den mindste udbyder af revisionsuddan-

nelsen. Vi har set et fald på erhvervskandidaten men holdt skansen på den ordinære ud-

dannelse, mens de andre universiteter er gået frem på deres erhvervskandidater. HD-
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Regnskabs optagelsestal er dykket (sandsynligvis pga. corona) i 2020-2021 men er så ste-

get igen, så i 2024 forventer Frank at se en stor stigning i optaget af HD-studerende på 

cand.merc.aud. 

 

5. Aggregerede kursusevalueringer F22 (lukket punkt) 

 

Som bilag til punktet havde studienævnets medlemmer modtaget de aggregerede kursus-

evalueringsrapporter (uden kommentarer) fra forårssemestret 2022. Rapporterne dækker 

HA/BSc, BA Soc, cand.merc., cand.soc. og cand.merc.aud.  

 

Formand Lars Esbjerg introducerede punktet og startede med at informere nævnets med-

lemmer om, at materialet til punktet er personfølsomt, og at punktet derfor behandles 

lukket. Referatet refererer kun ikke-personfølsom information. 

 

Studieleder på HA/BSc, Mogens Dilling-Hansen, tog hul på evalueringerne for HA, BSc 

og BA soc. Her er et enkelt fag gået i rødt. Mogens forklarede, at der er relativt klare og 

kendte årsager til problemerne på faget, og han er i dialog med den kursusansvarlige om 

en løsning. 

 

Mogens bemærkede, at pdf-formatet for evalueringerne er lavet om siden sidste år, så tal-

lene på de store forelæsningsfag ikke længere samles til ét tal, men leveres som gruppe-

rede besvarelser for de enkelte forelæsningshold. Det, forklarede Mogens, gør dels besva-

relserne mere uoverskuelige og mere personfølsomme. Malene Kallestrup-Lamb var enig 

i, at formatet ikke tager hensyn til personfølsomhed, og bakkede op om, at der skal kigges 

på formatet til næste år. Formand Lars Esbjerg forklarede, at der er tekniske årsager til, at 

formatet er blevet, som det er nu, men på baggrund af nævnets input vil han undersøge, 

om det på nogen måde kan ændres igen. 

 

Formand Lars Esbjerg gik videre med evalueringerne for cand.merc. og forklarede, at der 

her er 5 fag udbudt af MGMT, der er gået i rødt. På 4 af de 5 fag, bemærkede formanden, 

justeres der på underviserpositionen frem mod næste år, og på det sidste fag, tilføjede 

han, sker der ligeledes ændringer, som forventes at løse udfordringerne. 

 

Malene Kallestrup-Lamb bemærkede, at der stadig er udfordringer med lave svarprocen-

ten. På ECON, forklarede hun, har de forsøgt at indkalde linjekoordinatorerne til et infor-

mationsmøde, hvor der bliver informeret om vigtigheden af at få de studerende til at ud-

fylde kursusevalueringerne. Det har fået svarprocenten til at stige med 10% siden sidste 

år, men de er stadig for lave flere steder. Malene fortalte, at de vil bruge samme model til 

efteråret. Inge Langhave bemærkede, at hun i flere år med nogen succes har fået sine stu-

derende til at udfylde evalueringerne i undervisningen. Udfordringen for hende, og sik-

kert også for andre er, at en del studerende ikke dukker op til undervisningen, så derfor 

bliver svarprocenten stadig lav, selvom næsten alle tilstedeværende udfylder besvarelsen. 
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Erfaringen viser, sluttede hun af, at det er meget svært at få studerende til at udfylde eva-

lueringerne derhjemme. Formand Lars Esbjerg tilføjede, at han ligesom sidste år planlæg-

ger at skrive ud til de undervisere, der har lave svarprocenter på deres fag. 

 

Studieleder på cand.merc.aud., Frank Thinggard, sluttede punktet af og forklarede, at in-

gen fag på cand.merc.aud.-uddannelsen er gået i rødt. En række fag er gået i gult, og pla-

nen er at følge mundtligt op her. Frank sluttede af med at bemærke, at der desværre ses 

lave svarprocenter på en del fag. 

 

6. Retningslinjer 

 

Universitetets nye retningslinjer for håndtering af eksamenssnyd er forud for mødet gjort 

tilgængelige for studienævnet. Studienævnsformand Lars Esbjerg orienterede om de nye 

retningslinjer, og derefter blev et udpluk af retningslinjerne belyst og forklaret. I retnings-

linjerne er der bl.a. et nyt afsnit, 2.3.4. Besvarelse af et andet opgavesæt end det tildelte, 

hvoraf det eksplicit fremgår, at det er eksamenssnyd, hvis den studerende løser et andet 

opgavesæt end det tildelte, ved eksamener hvor der stilles flere opgavesæt. 

 

De nye retningslinjer vil blive kommunikeret ud til både undervisere og studerende for at 

gøre alle opmærksomme på faldgruberne. Christian Waldstrøm forklarede, at det frem-

sendte dokument med retningslinjerne er til internt brug, og at der arbejdes på en central 

kampagne, der bl.a. indeholder materiale i et mere ”spiseligt” format, målrettet de stude-

rende. Der er en kommunikationspartner på opgaven. Det blev på mødet pointeret, at det 

er vigtigt, at retningslinjerne kommunikeres ud til de studerende inden mid-term eksami-

nerne i uge 43. 

 

 

7. Danmarks studieundersøgelse 2021 

 

Studienævnsformanden orienterede om Danmarks Studieundersøgelse, som er en sam-

lende betegnelse for en række studenterundersøgelser, der gennemføres hver andet år på 

danske uddannelsesinstitutioner. Den seneste undersøgelse blev gennemført i efteråret 

2021. Som et led det løbende kvalitetsarbejde vil udvalgte punkter fra undersøgelsen blive 

op i studienævnet, startende med temaet Ensomhed.  

 

Lars Esbjerg udtrykte bekymring over udviklingen i tallene for ensomhed på cand.merc. 

Han bemærkede, at undersøgelsen er lavet efter corona-nedlukningen, og at der forment-

lig er en corona-effekt i forhold til tallene, men at der stadig er bekymrende tal. Lars for-

talte, at noget af det, der har været drøftet i studienævnet, er arbejdet med få sammensat 

studiegrupper på en god måde, og at det også er et tema, der drøftes med linjekoordinato-

rerne. Derudover har der også været dialog med Studenterlauget om, at der gerne må 

være flere sociale aktiviteter i rusugen.  
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Frank Thinggaard oplyste, at der på cand.merc.aud. er en studenterforening, der har ar-

rangeret en studietur. Herudover fortalte Frank, at han i sin velkomst til de studerende i 

rusugen netop havde italesat, at det er normalt at møde kriser i løbet af studiet, og med en 

opfordring om at benytte de tilbud, der findes i form af eksempelvis studievejledning. 

 

Efterfølgende blev det drøftet hvilke andre temaer fra studieundersøgelsen, der er særligt 

relevante at tage op i studienævnet. Lars Esbjerg foreslog at tage tidsforbrug/studieinten-

sitet op på et kommende møde. Frank Thinggaard tilsluttede sig forslaget og supplerede 

med, at stress også er et vigtigt tema. Malene Kallestrup-Lamb spurgte, om der var kend-

skab til erfaringer andre steder fra, som man kan drage nytte af. Der var enighed om, at 

det kunne være interessant at undersøge nærmere.  

 

8. Kvalitetssikring 

 

Formand Lars Esbjerg åbnede punktet og forklarede, at et af punkterne i handleplanen 

fra årlig status for HA/BSc og cand.merc. går ud på at sikre en ensartet kvalitet på tværs 

af de forskellige uddannelser og de forskellige udbud. 

 

Studieleder Mogens Dilling-Hansen tog herefter ordet og uddybede omkring HA/BSc. 

Mogens forklarede, at grundlaget for processen er, at uanset om man er HA- eller BSc-

studerende, eller om man studerer i Aarhus eller i Herning, så studerer man formelt set 

på den samme uddannelse med én kvalifikationsbeskrivelse. Han forklarede, at han som 

studieleder nu starter en kvalitetssikringsproces, hvor han anbefaler en håndfuld kon-

krete punkter som elementer i arbejdet, men tilføjede, at arbejdet også kan involvere an-

dre ting.  

 

Formand Lars Esbjerg uddybede omkring cand.merc. Karakterstatistikker har vist, at der 

på nogle cand.merc.-linjer gives meget høje karakterer, og på andre linjer er der udfor-

dringer med, at der gives meget lave karakterer. Niveauet på projektorienteret forløb 

svinger også markant fra linje til linje. Kvalitetssikringen, konkluderede han, handler her 

om at få tilpasset karakterniveauerne, så de forskellige merc.-linjer er i sync med hinan-

den. En del af den proces, kunne være, at institutterne styrker indsatsen omkring oplæ-

ring af internationale undervisere i brugen af den danske karaktermodel. 

 

Malene Kallestrup-Lamb spurgte herefter ind til AU’s generelle adgangskrav på 6.0 og 

den indskærpelse omkring undtagelser, som AU har modtaget, der siger, at adgangskravet 

fra og med 2023-optaget også skal gælde for HA/BSc-uddannelsen ved BTECH i Herning, 

som hidtil har været friholdt. Studieleder Mogens Dilling-Hansen forklarede, at uddan-

nelsen i Herning med det nuværende setup, potentielt kan miste op mod 50% af optaget, 

når adgangskravet indføres. Mogens tilføjede, at der for at begrænse omfanget muligvis 

kan justeres på kvote 1- og kvote 2-grupperne. Frank Thinggard spurgte, hvor stor en an-

del af de studerende på en uddannelse, der må optages via kvote 2, og Mogens svarede, at 

der kun er fastsat minimumskrav for hvor mange, der skal optages via kvote 2. Formand 

Lars Esbjerg tilføjede herefter, at undersøgelser har vist, at det typisk ikke er studerende 
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med lave adgangsgivende karakterer, der drager fordel af kvote 2-systemet, men derimod 

studerende fra middelklassen, der har haft midler til f.eks. at tage på højskole, som er et af 

de elementer, der kan tælle positivt i en kvote 2-ansøgning. 

 

Inge Langhave samlede herefter tråden omkring de svingende karakterniveauer på 

cand.merc. op og bemærkede, at det kan være en udfordring at få lagt niveauet rigtigt fra 

starten, hvis man som underviser sidder som ene bedømmer med en stor mængde eksa-

mensopgaver. Og at man med et par års mellemrum kan have behov for et ”realitetstjek” 

ift. om ens karaktergivning stadig er fornuftig. Her er det ofte en fordel at have en ekstern 

censor at sparre med. Studieleder Mogens Dilling-Hansen svarede, at en løsning kunne 

være at bede en intern kollega om at assistere, når niveauet fastlægges. Frank Thinggaard 

forklarede, at han kender til eksempler, hvor undervisere har udvalgt f.eks. 10 eksamens-

besvarelser, som vurderes i fællesskab med en kollega for at finde det rigtige niveau, in-

den underviseren selv bedømmer resten af besvarelserne med udgangspunkt i denne ”for-

censur”. 

 

9. Eventuelt 

 

Næstformand og studenterrepræsentant Amalie Palme spurgte formand Lars Esbjerg, om 

det vil være et problem, hvis der vælges engelsktalende studenterrepræsentanter til stu-

dienævnet. Formanden svarede, at det ikke er et problem, og at møderne i så fald vil fo-

regå på engelsk. Dog, tilføjede han, vil en del af mødematerialet være på dansk, da det 

ikke nødvendigvis udarbejdes af studienævnets egne supportere, men fremsendes fra ek-

sempelvis dekanatet til behandling i studienævnet 

 


